
 

1 
 

 

18. november 2013 

EM 2013/58 
Ruth Heilmann 

Forslag til forespørgselsdebat om, hvordan vi fremadrettet kan forbedre forholdene 
for udviklingshæmmede ved at tilbyde et kompetencegivende uddannelsesforløb, 
forbedrede muligheder for skånejobs og forbedrede muligheder for at bo med lige-
sindede i bofællesskaber.  
(Medlem af Inatsisartut Agathe Fontain, Inuit Ataqatigiit) 

Medlem af Inatsisartut Agathe Fontain Inuit Ataqatigiit fremsætter en interessant forslag til 
forespørgselsdebat, som vi fra Siumut takker hende for. 

I lighed med forslagsstilleren finder vi fra Siumut, at det er vigtigt, at man tilbyder udvik-
lingshæmmede gode forhold samt initiativer. Muligheder for tidlig indsats i folkeskolen skal 
styrkes, ligesom man skal samarbejde med lærerne for at kravene omkring styrkelse kon-
takten og samarbejdet med forældrene. Også meldingen mere om støtte fra kommunerne 
ønsker vi at man er lydhør overfor, ligesom man reager overfor ønskerne. Siumut er af den 
opfattelse, at når man støtter initiativer på disse områder vil medføre, at man fremadrettet 
opnår at få færre problemer. 

Vi kan være helt sikre på, at vi i disse år og i de kommende år vil møde udviklingshæm-
mede folk. Da vi mennesker alle er forskellige, vil der iblandt os være bogligt svage men-
nesker, hvorfor vi alle skal kunne rumme disse og kan tilbyde disse folk muligheder. Så-
fremt disse har behov for at blive støttet i deres boglige læring, skal vi også kunne give 
dem muligheder herfor. Hvis disse ikke kan bestride et normalt beskæftigelse, skal vi også 
kunne tilbyde disse særlige skånejobs. 

Siumut er enige i, at vi skal besøge de lande og nogle kommuner for at se på deres initia-
tiver og erfaringer de har på deres indsatser der retter sig mod de udviklingshæmmede. 
Ligeledes kan vi nævne, at de andre vestnordiske lande, Island og Færøerne er langt 
fremme på området, som vi kunne bese, ligesom forslagsstilleren nævner, at Danmark, 
eksempelvis Århus Kommunes indsats kunne danne inspiration. 

Siumut vil også se på de udviklingshæmmedes kår her i landet på skole og uddannelses-
undervisningsområdet. Her kan erfaringerne fra Ado Lynges skole nævnes. Ligeledes kan 
handicappede børn og unges forening ”Inooqat” også nævnes her. Disse har fornyligt rejst 
vort land rundt, hvor de rådgavn om de eksisterende muligheder og hvor de også holdt 
møder. Siumut vil gerne rose ”Inooqat” for dette helhjertede initiativ. Selvfølgelig kan det 
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også være ønskeligt, at man arbejdede tæt med dem omkring de fremadrettede initiativer 
Naalakkersuisut agter at rejse omkring Uddannelsesplan II. 

Siumut finder det interessant at man i forbindelse med drøftelsen af dette punkt,  at få op-
lyst kommunernes status på revalideringsområdet. Det er nødvendigt at få oplyst hvordan 
bevillingerne på revalideringsindsatsen benyttes, ligesom de hidtil opnåede resultater på 
indsatsen mod de udviklingshæmmede som kommunerne opnår, idet vi fra Siumut finder 
det ønskværdigt at få oplyst hvilke erfaringer man har opnået på erhvervs og uddannel-
sesområdet, således at en mere smidig samarbejde kan opnås. 

Med disse bemærkninger ønsker vi, at de bemærkninger der falder her i forbindelse med 
punktet, også kan være til gavn for det fremadrettede indsats. 

 


